

VICTORIA RODRÍGUEZ-RICO ROLDÁN

PhD, Assistant Professor, Department of Labour Law and Social Security, University of Granada.

Research themes: Social protection, cross-border healthcare, welfare state, social rights.

Publications :

~ El sistema multinivel de asistencia sanitaria: tensiones y desafíos en su articulación, Comares, Granada, 2016.

~ « Los recursos internos contra las medidas de expulsión y la doctrina del efecto suspensivo », Revista de Derecho Migratorio y Extranjería, núm. 43, 2016, pp. 133-152.

SPANISH HEALTH REFORM AND CHANGES IN HEALTH INSURANCE COVERAGE: SOME CRITICAL CONSIDERATIONS



ABSTRACT

Spanish health reform has affected, among others, the subjective scope of health care benefits. In particular, it has involved controversial restrictions on free access to the health care system of certain groups of people. This is a challenge of considerable proportions, since the reform breaks with the integration characteristic of our model of Welfare State and with one of the main demands of social justice such as the provision of certain essential goods for the life of human beings. The object of this article is to assess the introduction of discriminatory criteria (namely, the regular administrative situation requirement) for accessing Spanish health care system, as well as to reflect on its consequences regarding the right to health protection and social cohesion.

KEY WORDS: Health, social cohesion, Welfare State, social protection.

RÉSUMÉ

La réforme espagnole de la santé a affecté, entre autres, le domaine subjectif de couverture des prestations de soins de santé. En particulier, elle a comporté l'exclusion du droit d'accès aux soins de santé de certains collectifs de personnes. Il s'agit donc d'un défi actuel dont les dimensions sont importantes, car cette réforme rompt avec l'approche d'intégration propre à notre modèle d'État social, ainsi qu'avec l'une des principales exigences de la justice sociale, qui se concrétise dans l'approvisionnement de certains biens essentiels à la vie des êtres humains. Cet article est consacré à analyser l'introduction de critères discriminatoires (notamment l'exigence d'une situation administrative régulière) pour accéder aux services de santé en Espagne et à réfléchir sur ses conséquences dans le domaine de la protection de la santé et de la cohésion sociale.

MOTS CLÉS : Santé, cohésion sociale, État Providence, protection sociale.